
 افتتاح ۲۱۰۰ مسکن ویژه معلولان 
در هفته بهزیستی

دبیر برگزاری آیین چهلمین س��ال تأس��یس سازمان 
بهزیس��تی گفت: در هفته بهزیس��تی اورژانس اجتماعی 
ما مانوری را در مناطق پرتردد ش��هرها خواهد داش��ت و 
راهنمایی های لازم را ارائه می کند و روز یکش��نبه )امروز( 
افتتاح همزمان ۲۱۰۰ پروژه مسکن مددجویان بهزیستی 
را به صورت تصویری خواهیم داشت. این مسکن ها به افراد 
دارای معلولیت و خانواده هایی که بیش از ۲ معلول دارند 
اعطا خواهد شد. مسعود آسیما ادامه داد: روز سه  شنبه ۲۴ 
تیر مراکز جامع درمان و بازتوانی اعتیاد در 6 استان افتتاح 
خواهد شد. تفاوت این مراکز با مراکز قبلی در این است که 
علاوه بر پیگیری کار درمان افراد درگیر با اعتیاد، به موضوع 

اشتغال آنها هم توجه می کند.  
 

تلاش مجلس برای استخدام ۸۰۰۰ 
مربی پرورشی و روانشناس در مدارس

رئیس کمیسیون آموزش مجلس با اشاره به اینکه برای 
استخدام ۸ هزار روانشناس و مربی پرورشی تلاش می کنیم، 
گفت: ش��ورای عالی آموزش  و پرورش تأثیر گذاری لازم را 
ندارد. به گزارش تسنیم، علیرضا منادی با بیان اینکه وزارت 
آموزش  و پرورش آیین نامه مصوب مجلس را دارد، اظهار کرد: 
اما اینکه چه کسانی سیاست گذار برای این وزارتخانه هستند 
باید گفت در قانون این موضوع مشخص شده است؛ شورای 
عالی انقلاب فرهنگی سند تحول بنیادین را نوشته و بر اساس 
آن آموزش  و پرورش موظف است فلسفه آموزش را بر اساس 
آموزه های قرآن مجید و ائمه و اندیشه امام راحل اجرایی کند 
و آموزش و پرورش در مسیر اجرای سند تحول قرار گرفته 
اس��ت. وی افزود: شورای عالی آموزش  و پرورش متشکل 
از بزرگان این حوزه است و تکالیفی را برای این وزارتخانه 
مشخص می کند. مجلس نیز از دیگر نهادهای سیاست گذار 
اس��ت، هر سال دولت بودجه آموزش  و پرورش را در قالب 
بودجه سنواتی تقدیم مجلس می کند. بودجه دولت عددی 
است که مشکل دارد و مجلس اینجا وارد می شود، به طوری 
که در چند سال اخیر ۱۰ هزار میلیارد تومان از محل یک 
درصد سود شرکت های دولتی به بودجه آموزش  و پرورش 
اضافه کرده است یا در بحث رتبه بندی معلمان ورود کرده و 
اخیرا 5 هزار میلیارد تومان علاوه بر بودجه آموزش  و پرورش 
اضافه شده است همچنین با قانون مجلس قرار شد ۲۲ هزار 
نفری که در آزمون نهضتی ها شرکت کردند استخدام شوند. 

 پاساژ توحید تهران
 به دلیل نبود ایمنی تخریب شد

شهردار منطقه ۱۹ تهران گفت: پاساژ تجاری توحید در 
این منطقه به منظور تأمین امنیت جانی شهروندان همچنین 
جهت رفع مخاطرات احتمالی و گره ترافیکی تخریب شد. 
به گزارش فارس، علی توکلی درباره تخریب پاساژ توحید 
اظهار داشت: با تخریب این پاساژ ضمن تسریع در بازگشایی 
معبر بعد از ۳۰ سال انتظار، از وقوع اتفاقات مشابه همچون 
ساختمان پلاسکو و کلینیک سینا مهر که منجر به جان 
باختن تعدادی از همشهریان مان شد، پیشگیری شده است. 

مجلس پیگیر حمایت از کارخانه های 
ایرانی تولید چادر مشکی

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
از س��اماندهی فضای مجازی جهت 
ارتقای حجاب در کش��ور خبر داد و 
گفت:  علاوه بر حمایت از کارخانه های 
ایرانی تولید چادر مشکی در مجلس 
پیگیر اختصاص ارز دولتی ب��ه واردات چادر خواهیم بود. 
زهره سادات لاجوردی مجلس اظهار داشت:  در حال حاضر 
وضعیت حجاب چندان مطلوب نیس��ت و از دلایل آن در 
نظر نگرفتن زنجیره های این موضوع است. عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس گفت: شنیده ام که مواد اولیه تهیه چادر 
در کشور آماده شده است و امیدواریم با تولید چادر ایرانی 
قیمت این کالا کاهش یابد. لاجوردی در پاسخ به این پرسش 
که چرا ارز دولتی جهت واردات چادر به کش��ور اختصاص 
نمی یابد، گفت: این موضوع را در مجلس پیگیری می کنیم 
و باید حمایت های لازم انجام شود. همچنین از کارخانه های 
ایرانی که به دلیل مشکلات مالی به حالت تعلیق درآمده اند 

باید حمایت شود. 

مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران:

 مصارف پلاستیک
 باید مشمول مالیات  شود

مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران 
با بیان اینکه مواد پلاستیکی با وجود آسیب محیط زیستی 
مشمول پرداخت مالیات نیست، گفت: اخذ مالیات و قبول 
مسؤولیت اجتماعی به کاهش مصرف کمک می کند.  شینا 
انصاری، مدیرکل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری 
تهران در گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه براساس قانون 
پسماند باید برای 5 گروه پسماند همچون پسماندهای 
پزش��کی، صنعتی، کش��اورزی، خانگی و ویژه آیین نامه 
اجرایی نوشته شده است، گفت: علت افزایش مصرف مواد 
پلاستیکی این است که متأسفانه وضع آیین نامه مختص 
مدیریت پسماندهای پلاستیکی فراموش شده است. وی 
با اشاره به اینکه در همه دنیا حتی در کشورهای در حال 
توس��عه قوانین بالادستی و اس��ناد محکمی برای نحوه 
مصرف پلاستیک وجود دارد، گفت: وضع قوانین درباره 
مصرف بی رویه پلاستیک های یکبار مصرف و استفاده از 
ابزارهای مختلف تشویقی و بازدارنده همچون اخذ مالیات بر 
مصرف و قبول مسؤولیت اجتماعی از سوی تولیدکنندگان، 
می تواند به بازچرخانی پلاستیک ها و مدیریت مصرف آن 

کمک کند. 

اخبار

اجتماعی

اسدالله خسروی: با وجودی که خیلی ها فکر می کردند در جلسه 
دیروز س��تاد ملی مقابله با کرونا که به ریاس��ت رئیس جمهور 
برگزار ش��د، برنامه های بازدارنده ای برای جلوگیری از روند رو 
به رشد شیوع کرونا در کشور ارائه می شود اما این جلسه بدون 
اع��لام هیچ گونه محدودیت و خروجی خاصی، تنها به توصیه 

فاصله گذاری اجتماعی و استفاده عموم از ماسک گذشت.
به گزارش »وطن امروز«، پس از رش��د آمار مرگ و میر و قرار 
گرفتن ۱5 استان کشور در وضعیت قرمز و هشدار، ستاد ملی 
مقابله با کرونا دیروز با حضور رئیس جمهور تشکیل جلسه داد؛ 
جلسه ای با سخنانی تکراری و کلیشه ای از جنس توصیه و امید 
به گذر از بحران کرونایی و در نهایت پافشاری بر تداوم فعالیت های 
اداری و اقتصادی که تعجب همه کارشناسان را برانگیخت. جلسه 
دیروز در حالی برگزار ش��د که مشاور وزیر بهداشت روز جمعه 
در گفت وگوی��ی با »وط��ن امروز« اعلام کرد: »وزیر بهداش��ت 
خواس��ته هایی در قالب بازگش��ت برخی محدودیت ها و ایجاد 
پروتکل های جدید در استان های با وضعیت قرمز دارد که قرار 
است روز شنبه در جلسه ستاد ملی کرونا با حضور رئیس جمهور 

مطرح شده و مورد بررسی قرار گیرد«. 
رشد ابتلا و مرگ ناشی از کرونا در حالی است که رئیس جمهور 
به جای چاره اندیشی برای مقابله جدی با این بیماری مرگبار، اعلام 
می کند »تعطیلی کسب و کار در بلند مدت امکان پذیر نیست و راه 
گذر از این ش��رایط انجام فعالیت های لازم اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سایر نیازها توأم با رعایت پروتکل های بهداشتی است 

و راه دومی وجود ندارد«.
وی تاکید کرد: »تجمعات به طور کلی در شرایط امروز غیر 
قابل قبول است. ما نمی توانیم مثل سابق کنار هم بایستیم، لذا 
فاصله گذاری اجتماعی ضروری است و سبک زندگی را باید امسال 

عوض کنیم. حتی در کارخانجات هم باید از ماسک استفاده کنند. 
مردم عزیز ما باید قانع شوند«.

روحانی مدیریت کرونا را در مقام توصیه های اخلاقی نگه داشته 
است و این در شرایطی است که سخنگوی وزارت بهداشت اعلام 
می کند طی ظهر جمعه تا ظهر شنبه ۲۳۹۷ بیمار جدید مبتلا 
به »کووید- ۱۹« در کشور شناسایی شدند که  ۱۷۳۹ نفر از آنها 
بستری شدند تا مجموع بیماران »کووید- ۱۹« در کشور به ۲55 
هزار و ۱۱۷ نفر برسد. سیما سادات لاری دیروز گفت: متاسفانه طی 
۲۴ ساعت گذشته ۱۸۸ بیمار »کووید- ۱۹« جان خود را از دست 

دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۲ هزار و 6۳5 نفر 
رسید. همچنین نتایج اولیه یک مطالعه جدید حاکی از آن است 
که در بیش از ۸۰ درصد از جوانان آلوده به کروناویروس، علائمی 
از بیماری مشاهده نمی شود. بررسی متخصصان علوم پزشکی در 
ایتالیا نشان می د هد بیش از ۸۰ درصد از جوانان آلوده به ویروس 

کرونا از ناقلان خاموش بیماری به حساب می آیند.
محسن هاشمی: تهران باید ۲ هفته تعطیل شود ■

ای��ن موضع گی��ری روحانی و بی تفاوتی نس��بت ب��ه ایجاد 
محدودیت ها درحالی اس��ت که حتی همفکران او نیز خطر را 

درک کرده اند. محسن هاشمی رفسنجانی، رئیس شورای شهر 
تهران در حساب توئیتری خود نوشت: »در اوج گیری دوباره کرونا 
تقصیر مردم ۳۰ درصد و سهم دولت ۷۰ درصد است، چون دولت 
یکباره تصمیماتش را به نفع کرونا ش��ل کرد و به ویروس رانت 
داد. من اگر اختیار داشتم، فعالیت ها را ۲ هفته تعطیل می کردم 
و محدودیت ها را آنقدر ادامه می دادم تا آمار ها رو به افول برود«.

بلاتکلیفی در برگزاری کنکور ■
علیرضا وهاب زاده، مش��اور وزیر بهداشت روز جمعه یکی از 
دس��تور کارهای جلسه دیروز را تعیین تکلیف وضعیت کنکور 
اعلام کرده بود که جلسه با روحانی هیچ نتیجه ای در بر نداشت. 
وهاب زاده اما چند دقیقه بعد از این جلسه بی ثمر در لایو اینستاگرام 
حاضر ش��د و گفت: »برگزاری و عدم برگزاری کنکور به وزارت 

بهداشت سپرده شده و در آنجا تصمیم گیری می شود«.
عزا و عروسی در تالارها ممنوع ■

با آنکه حضور روحانی بر اعمال محدودیت ها تأثیری نداشت 
اما مس��ؤولان دیگر همچنان بر محدودیت برگزاری مراسم در 
تالارها تأکید دارند. در این باره معاون نظارت بر اماکن عمومی 
پلیس امنیت تهران بزرگ تاکید کرد: »برگزاری مراسم عروسی 
و ترحیم در تالارهای پذیرایی ممنوع اس��ت«. س��رهنگ نادر 
مرادی افزود: پیرو تأکیدات ریاست جمهوری در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا و نیز تاکیدات مقام های استانی درباره عدم 
برگزاری مراس��م  عزا و عروسی، مجوزی از سوی پلیس اماکن 
برای برگزاری چنین مراس��می صادر نشده و به عبارت دیگر 
برگزاری مراس��م  فعلا و تا اطلاع بعدی ممنوع است. وی ادامه 
داد: در همین راستا اگر پلیس با مواردی از برگزاری مراسم عزا 
و عروسی در تالارهای پذیرایی مواجه شود برابر مقررات با این 

تخلف برخورد خواهد کرد.

در حالی  که دیروز با حضور روحانی در جلسه اضطراری ستاد ملی مبارزه 
با کرونا، همه منتظر بازگشت محدودیت های کرونایی با دستور  وی بودند 

جلسه بدون نتیجه پایان یافت

حضور بی ثمر 
محسن هاشمی: تهران باید ۲ هفته تعطیل شود

کمک ۲۸۱ میلیارد تومانی نقدی و غیرنقدی مردم در طرح »همدلی مؤمنانه«
وحید قبادی دانا،  رئیس سازمان بهزیستی با تجلیل از خدمت مردم به یکدیگر در ایام کرونا یادآور شد: در طرح کمک  
مؤمنانه در دوران شیوع کرونا ۲۸۱ میلیارد تومان کمک نقدی و غیرنقدی از سوی مردم پرداخت شد و در ۱6 ماه 
گذشته نیز ۲۳۳۰ فقره جهیزیه برای زوج های جوان تهیه شده است. 

یکشنبه ۲۲ تیر ۱399
وطن امروز     شماره ۲97۱

مری�م محمدی: هر س��ال همزمان با 
فصل تابس��تان مدل های جدیدی از 
پوشش های نامتعارف زنانه در بازار پر می شود؛ پوشش هایی 
ک��ه ن��ه فروش��ندگان از فروختن آنها راضی هس��تند و نه 
مصرف کنن��دگان به هوای آنها به ب��ازار می آیند اما جریانی 
منسجم آنها را به عنوان مد و نیاز جامعه عرضه می کند و در 
راستای مد پوشیدن نیز باعث می شود برخی آنها را به تن کنند.

به گزارش »وطن امروز«، ش��اید در نگاه اول این مانتوها 
و لباس ها هم مثل دیگر پوش��ش ها در یک فرآیند طبیعی 
تبدیل به مد شده باشند، درحالی که جریان مالی پرقدرتی که 
مزون های زیرزمینی و مانکن های خیابانی را برنامه ریزی شده 

در اختیار دارد، هدایت این شوی عمومی را بر عهده دارد.
رقابت مانکن های ویترین ها و مانکن های سیار ■

شاید برای تماشای این مدها باید به میدان هفت تیر سر 
بزنیم، جایی که آخرین مدل مانتوها و پوشاک رسمی زنانه 
عرضه می ش��ود اما واقعیت این است که مسأله در هفت تیر 
خلاصه نمی شود و اساسا این پوشاک در هفت تیر به تولید و 
عرضه انبوه نمی رسد، چنانچه یکی از تولیدکنندگانی که خود 
در هفت تیر فروشگاه دارد، می گوید: »آنچه ما تولید می کنیم 
لباس رس��می است که شخصیت افراد با پوشیدن آن حفظ 
می شود، سعی می کنیم در طراحی و تولید محصول به انسانیت 
افراد دقت کنیم نه به ابزار بودن آنها، این در حالی است که این 
مانتوهای بدون دکمه و جلو باز عموما محصول تولیدی های 
شناسنامه دار میدان هفت تیر نیستند«. او اما دقیق نمی داند 
منشا این مانتوها کجاست؟ می گوید: »من خودم زن و بچه 

دارم، می دانم که خانواده ام به لحاظ فرهنگی و 
عرفی نمی توانند این لباس ها را بپوشند اما این 
را هم منکر نیستم که هر روز دختران زیادی 
را می بینم که در همین پیاده روی هفت تیر این 
مانتوها را تن می کنند و مشتریان ما هم برای 
خریدن مانتو یک چشم شان به ویترین های ما 
است و یک چشم شان به رژه این مانکن های 

سیار!«
خانم ها با دس�ت جلوی مانتوهای جلوباز  ■

را می گیرند!
فروشنده ای دیگر اما مانتوهای جلو باز زیاد 
دارد. سراغ او که می رویم، می گوید چند مزون 

زیرزمینی اس��ت که این مانتو ها را طراحی می کنند و اینکه 
می داند بعضی از دخترانی که همین مانتوها را می پوشند و 
عصرها در خیابان هفت تیر قدم می زنند با آن مزون ها قرارداد 
دارند. او اما در اینکه باید این مانتوها را بفروشد شک ندارد و 
می گوید: »من کاسبم، جنسی می فروشم که سود داشته باشد، 
وقتی مشتری این مانتوها زیاد شده است، طبیعی است که من 
هم بیش��تر این لباس ها را بیاورم«. او در ادامه می گوید: »اگر 
مانتوی جلو بسته مشتری بیشتری داشته باشد طبیعی است 
که من هم س��راغ آن می روم، در آن شرایط اماکن و بازرسی 

هم کمتر به ما گیر می دهد اما آنقدر تبلیغات 
این مانتوها زیاد است که هر کس می آید اول 
چشمش دنبال این مانتوهاست«. می پرسم »از 
پوشیدن این مانتوها راضی هستند؟« می گوید: 
»خیلی ها می دانند که نمی توانند این مانتوها را 
بپوشند، بسیاری در عین حال که مانتوی جلوباز 
می خرند، خودشان با دست جلوی مانتوشان را 

جمع می کنند اما انگار درگیر جو می شوند«.
فشن استایل های اینستاگرامی در خدمت  ■

خیانت فرهنگی
این فروشنده در ادامه می گوید »اگر چرخی 
در اینستاگرام بزنی کم کم به جریان تبلیغی این 
لباس ها دسترسی پیدا می کنی«؛ درست می گوید. جست وجوی 
اینستاگرام را که باز کنیم و هشتگ مانتو را سرچ کنیم، خیلی 
ساده با صفحات پرمخاطبی مواجه می شویم که با نام های »فشن 
مد« به ارائه مدل های مختلف مانتو می پردازند؛ مدل هایی با 
برند های خاص که بعضا تا چند میلیون قیمت دارد و نمونه های 
همین طرح ها را می توان تن آن دختر چند صد کا فالوئری و 
دختران لاکچری ش��مال شهر نشین دید، همان طرح ها اما با 
کیفیت های نازل و قیمت های کم در فروشگاه های هفت تیر و 

بر تن مانکن های خیابانی پایین شهر هم دیده می شود.

اما وضعیت بازار انگار یک بام و دو هواس��ت. فروش��نده ها 
می گویند فروختن مانتوی جلو باز از س��وی اتحادیه ممنوع 
اعلام شده است و در صورتی که این مانتوها را بفروشند با آنها 
برخورد می شود، در حالی که در اکثر مغازه ها در رگال پشتی 
مغازه این مانتوها به فروش می رسند؛ مانتوهایی که حالا نام 
شیشه ای به خود گرفته و توری است بدن نما! ابوالقاسم شیرازی، 
رئیس اتحادیه پوشاک می گوید: »ما هر ساله نظارت را از مرحله 
تولید مانتو شروع می کنیم، چون طراحی و دوخت مانتوهایی 
که بری مثال قرار است بهار و تابستان وارد بازار شود از پاییز 
سال قبل شروع می شود. آذر سال قبل شنیدیم عده ای دارند 
روی مانتوهای شیش��ه ای مانور می دهند و آن را به بازار القا 
می کنند. بازرس��ان ما از طریق رصد شبکه های اجتماعی و 
تعقیب کردن مدهای واردات��ی این موضوع را دنبال کردند. 
ما به پیج هایی در اینستاگرام رسیدیم که مانتوهای شیشه ای 
را از طری��ق مدلینگ ها تبلیغ می کردند. آن زمان بازرس��ان 
را بس��یج کردیم و سراغ تولیدکنندگان رفتیم. دیدیم برخی 
تولید کنندگان این پارچه های شیش��ه ای را برای تولید مانتو 
خریده اند. تا حدودی توانستیم جلوی تولید و توزیع مانتوهای 
شیشه ای را بگیریم اما به دلیل تعدد واحدهای صنفی و تولیدی 
کنترل آن سخت است«. رئیس اتحادیه هم معتقد است بیشتر 
از آنکه در تولیدکنندگان رسمی و شناسنامه دار به دنبال این 
مدها باشیم باید سراغ س��رمایه دارانی برویم که از راه اندازی 
شبکه های زیرزمینی تولید و واردات قاچاق این لباس ها سود 
می برند و برای این کار مانکن های خیابانی و فشن استایل های 

اینستاگرامی را به خدمت گرفته اند.

ریشه پوشش های ناهنجار و خاصی که هر سال همزمان با گرمای هوا در خیابان ها مد می شود کجاست؟!

ون های زیرزمینی و مانکن های خیابانی مز
جامعه

مردم تهران سال هاست با آلودگی  هوا، ترافیک، آسیب های 
اجتماعی و تخریب فضای سبز و محیط زیست، نا ایمنی شهر 
در مقابل حوادث غیر مترقبه و شهرسازی ناموزون مواجهند. 
از نظر مردم تهران، ش��هرداری مسؤول اصلی برطرف کردن 
این مسائل مزمن است و هر دوره در انتخابات شورای  شهر 
این مشکلات را بیان می کنند. اما همواره شهرداری و  شورای 
 شهر در دوره های مختلف اعلام کرده اند متولی اصلی این امور 
مدیریت   شهری نیست، بلکه شهرداری فقط یکی از نهاد های 
تاثیرگذار در این مسائل است. چرا که نهادهای دولتی مثل 
نظام مهندسی، محیط زیست، اداره شهرسازی، شرکت پالایش 
 و  پخش فرآورده های نفتی، راهنمایی و رانندگی و بس��یاری 
دیگر از ادارات تاثیرگذار بر این مسائل، از مصوبات شورای  شهر 

و شهرداری پیروی نمی کنند و زیر نظر شهرداری نیستند. 
 در اصل الگوی اداره ش��هر در ایران چالش برانگیز شده 
اس��ت. »افزایش اختیارات ش��ورای شهر، انتخاب مستقیم 
ش��هردار توسط مردم، تایید مصوبات شورای شهر از سوی 
فرمانداری ها، تایید انتخاب ش��هردار به  وسیله وزیر کشور، 

انحلال شورای شهر، مدیریت واحد شهری، امکان تحقیق 
و تفحص مجلس از شهرداری ها و حضور شهردار در هیأت 
دولت«؛ عباراتی که در این س��ال  ها در رسانه ها می شنویم 
و همگی اش��اره به الگوی اداره ش��هر دارد. از آن زمان که 
شهرداری از یک اداره دولتی زیر نظر قوه مجریه خارج شد 
و شورای ش��هر ظهور کرد و شهرداری تبدیل به یک نهاد 
عمومی  غیر دولتی شد؛ دوگانگی اداره شهر همچنان ادامه 
دارد. این امر نیازمند تصمیم گیری ملی اس��ت تا ش��هر از 
سردرگمی  خارج شود. این موضوع یک امر فردی و سلیقه ای 
نیس��ت که بر فرض اگر یک شهردار جوان و پرکار سر کار 
باشد مسائل حل شود. همچنین یک تصمیم گیری اداری 
و ساختاری و مدیریتی هم نیست که فلان شورا یا کمیته 
مصوبه کند و بر طرف شود. تمام نظام اداری و بودجه ریزی 
و برنامه ریزی کشور و انتخاب مدیران ادارات و شرح وظایف 
و نظارت و پاسخگویی آنها باید تغییر کند و حتی فراتر از 

این، ماهیت دولت باید تغییر کند. 

دانش��گاهیان در این زمینه به ۲ جریان فکری متفاوت 
متعلقن��د؛ برخی معتقدند باید تمام ام��ور محلی از قبیل 
ادارات خدمات��ی )آب، ب��رق، گاز، تلفن، فرهنگ، صنعت و 
تجارت، نیروی انتظامی و...( زیر نظر ش��ورای شهر بیایند و 
در اصل غیردولتی ش��وند و اختیارات شورای شهر افزایش 
یابد و نوعی مدیریت واحد و یکپارچه شهری شکل گیرد و 
دولت امور کلان، امنیت و سیاس��ت خارجی را اداره کند و 
برعکس برخی دیگر معتقدند شهر باید به دامن دولت برگردد 
و حتی شهردار مستقیما توسط دولت یا مردم انتخاب شود 
نه از طریق شورای شهر و بودجه و استخدام و موارد اداری 
و مالی ش��هر هم تابع قوانین دولت باشد و شورای شهر به 
عنوان نماینده مردم وظیفه انتقال دیدگاه های مردم و نظارت 
کلی را بر عهده داشته باشد. این گروه معتقدند مثال مترو 
روشن کننده است. زمانی که دولت مسؤول گسترش مترو 
بود حداکثر حمایت مالی از آن اتفاق می افتاد اما از زمانی 
که ش��هرداری و غیر دولت مس��ؤول آن شد حمایت های 

دولت به آن در دولت هایی با جناح های سیاس��ی مختلف، 
بشدت کم شد. 

طبیعتا هر کدام از این الگو ها، مزایا و معایب خاص خود 
را دارد و در داخ��ل و خارج از کش��ور در دوران های مختلف 
تاریخی دارای نمونه های موفق و ناموفق است. اما نکته مهم در 
وضعیت فعلی مدیریت شهری تهران، بلاتکلیفی و سردرگمی  
است. در اصل ما به هیچ  کدام از این ۲ ایده پایبند نیستیم 
و تلفیقی نامرتب از هر ۲ را اجرا می کنیم. هم جذابیت های 
کاهش تصدی گری و کوچک شدن دولت را می پسندیم و هم 
نگران از دست دادن خیلی از اختیارات و امکانات هستیم. هم 
می خواهیم به مردم بگوییم انتخابات تعیین کننده بسیاری از 
امور محلی شماست و هم نمی توانیم مردم را قانع کنیم که 
اختیار توأم با مس��ؤولیت است و در این صورت نباید انتظار 

زیادی از دولت داشته باشید. 
اگر به راه س��ومی معتقدیم باید دقیق روشن کنیم مرز 
اختیارات و مسؤولیت ها کجاست و ذوقی و مبتنی بر آزمون و 
خطا عمل نکنیم. این راه سوم نیازمند یک کار علمی  بلند مدت 
است و تا آن زمان، بیان صریح و بنیادین مسائل شهر در عرصه 
عمومی  و تصمیم گیری ملی تنها راه حل است. شاید پاسخ در 

این سوال کلیدی است؛ دولت حداقلی یا حداکثری؟ 
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راه حل مسائل شهر،  فردی یا ساختاری نیست!
حسن ثابتی
روزنامه نگار

ونا : برگزاری کنکور باید عقب بیفتد          عضو علمی ستاد ملی مبارزه با کر
دکتر مینو محرز، عضو علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا در گفت وگو با »وطن امروز« گفت: ویروس کرونا در اماکن سربسته و 
پر ازدحام چون واگن های مترو، اتوبوس، مراکز علمی، رستوران ها و محل کار با فشردگی کارکنان حتی اگر افراد دارای ماسک 
نیز باشند، احتمال شیوع دارد. بنابراین توصیه می شود علاوه بر استفاده اجباری از ماسک، فاصله گذاری فیزیکی نیز توسط 
مردم مورد توجه قرار گیرد.  وی همچنین با بیان اینکه برگزاری امتحانات کنکور باید در این شرایط سخت کرونایی عقب 
بیفتد، افزود: لغو طرح ترافیک و برخورد جدی با افرادی که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند ضروری است، چرا که 
کرونا این روزها بی رحمانه کوچک و بزرگ را می کشد. عضو علمی ستاد ملی مقابله با کرونا با تأکید بر ایجاد محدودیت های 
جدید چون توجه به دورکاری ادارات و شیفت بندی کارکنان گفت: درست است که استفاده از ماسک تا ۸۰ درصد مانع از ابتلا 
به این بیماری می شود اما در صورتی که در اماکن سربسته کارکنان با جمعیت زیاد نزدیک به هم کار کنند احتمال بروز این 
بیماری دور از ذهن نیست، بنابراین باید فکری اساسی و اقدامی اصولی در این زمینه شود. وی به خوش خیالی و عادی انگاری 
برخی ها درباره عواقب بیماری کشنده »کووید- ۱9« اشاره کرد و گفت: بی توجهی و سهل انگاری نسبت به این بیماری خطرناک 
پشیمانی را به دنبال دارد، چراکه کرونا درمان ندارد. محرز به بستری کودکان و نوجوانان کرونایی در بیمارستان مفید تهران 
و برخی بیمارستان های استانی سراسر کشور اشاره کرد و افزود: کودکان بدحال این روزها تخت خیلی از بیمارستان ها را 
اشغال کرده اند، بنابراین خروج غیرضرور کودکان از خانه اشتباه است و والدین و اعضای خانواده نیز باید اصول بهداشتی و 

فاصله گذاری های اجتماعی را رعایت کنند تا این بیماری را به میان خانواده نبرند.


